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Praha – Ministr školství Josef Dobeš (VV) se dnes setkal s předsedy akademických senátů kvůli chystané reformě
vysokých škol. Ti za ministrem přišli s požadavkem, aby nejdříve stáhl z vlády věcné záměry navrhovaných zákonů,
jinak s ním odmítají nadále o čemkoli jednat. Zhruba po půlhodině bylo tedy po jednání, ani jedna ze stran totiž nehodlala
slevit ze svých stanovisek. Akademické senátory přišly před ministerstvo podpořit asi tři desítky studentů.
"My jsme si přišli vyslechnout od pana ministra informaci, že oba ty věcné záměry zákonů o vysokých školách a o finanční
pomoci studentům stáhl z jednání ve vládě, ale bohužel on nám tuto informaci nepodal," řekl předseda akademického
senátu na Českém vysokém učení technickém v Praze Petr Konvalinka.
Podle Dobeše měli při jednání členové delegace řadu dotazů a chtěli diskutovat, ale Konvalinka je na závěr přerušil a
oznámil, že pokud ministerstvo nestáhne oba věcné záměry, tak není o čem diskutovat. Ministr stále doufá, že zástupci
vysokých škol na diskusi přistoupí, i proto, že věcné záměry jsou zatím ve formě návrhů, a nikoli paragrafovaného znění.
"Pan ministr v úvodu jednání deklaroval, že nejenže zákony nestáhne, ale že vláda ČR tyto zákony schválí na svém
jednání na konci ledna nebo na začátku února… V okamžiku, kdy jsou věcné záměry předloženy a projednány vládou,
tak už se na nich nedá nic změnit. Teze o tom, že v paragrafovaném znění se může leccos upravit, mi připadá velmi
úsměvná," reagoval ve Studiu ČT24 Petr Konvalinka.
Vysoké školy vidí zásadní problém ve změnách svého fungování. Doteď měl hlavní slovo akademický senát. Změna prý
upřednostňuje nový orgán, tzv. Radu školy. Tu by dle děkana Filozofické fakulty UK Michala Stehlíka mělo "jmenovat
ministerstvo ve smyslu nominace politiků, byznysmenů a části akademické půdy." Rada by dle něj měla rozhodovat
o volbě rektora výběrovým řízením. Ministerstvo ale možnost nominace politiků do Rady odmítá. O roli Rady se v
Událostech, komentářích vyjádřili kromě ministra školství i zástupci akademické obce.
Petr Konvalinka: Rada bude rozhodovat úplně o všem. Převezme pravomoci akademického senátu a bude moci
manipulovat s majetky.
Josef Dobeš: Rada bude spoluschvalovat rozpočet, který dnes spravuje senát a předkládá rektor. Zároveň bude
spolurozhodovat o statutu vysoké školy. Ten si nastaví škola sama a ne jak dnes ministerstvo. I volba rektora bude
spolupodílem Rady a senátu.
Miroslav Mašáň (Rektor Univerzity Palackého): Pokud to bude nějak ošetřeno, tak by tento systém mohl být i
demokratičtější, než ten současný.
Premiér Petr Nečas dnes novinářům na otázky týkající se reformy vysokých škol odpověděl, že ji považuje za nezbytnou
a je připraven s představiteli vysokých škol jednat. "Na druhou stranu musím říci, že ta reakce je poněkud neadekvátní.
V tuto chvíli neexistuje dokonce ani paragrafové znění příslušných zákonů, jedná se pouze o věcný záměr, navíc ani
neprojednaný vládou," dodal. Nečas zároveň doufá, že cílem vystupňovaných reakcí není úplné zastavení reformy.
"Celé řadě nekvalitních vysokých škol tento stav vyhovuje," prohlásil.
K reformě vysokého školství se vláda zavázala ve svém programovém prohlášení. Loni Dobeš přišel s věcnými záměry
zákonů o vysokých školách a o finanční pomoci studentům, které by měla brzy projednat vláda. První upravuje fungování
univerzit a školné, druhý spoření a půjčky na vzdělání. Proti oběma se postavila Česká konference rektorů (ČKR) i Rada
vysokých škol. Kritikou nešetřily ani odbory.
Děkan Filozofické fakulty UP v Olomouci Jiří Lach:
"My soudíme, že záměr zákona o vysokých školách, a především záměr zákona o finanční podpoře studentů, obsahují
celou řadu nebezpečných instrumentů, které mohou do budoucna poškodit akademické svobody, jaké byly vydobyty
po roce 1989."
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Rektorům se nelíbí Dobešova výzva k Hamplovu vysvětlení
Česká konference rektorů (ČKR) se také ohradila proti způsobu, jakým ministr školství Josef Dobeš (VV) vyzval rektora
Univerzity Karlovy Václava Hampla k vysvětlení, proč "podněcuje k sociálním nepokojům". Výzvou Dobeš reagoval na
čtvrteční akademické shromáždění proti návrhu nového zákona o vysokých školách, které UK uspořádala.
"Předsednictvo ČKR nepovažuje za vhodné, aby si politik - či dokonce resortní ministr - předvolával předsedu ČKR
či rektora jakékoli veřejné vysoké školy, naši nejstarší univerzitu nevyjímaje, podobným způsobem jako ve zmíněném
prohlášení," stojí v dnešním usnesení ČKR.V úterý se na ministerstvu školství kvůli chystané reformě sejdou také rektoři
vysokých škol. Řada českých vysokých škol si od tohoto jednání slibuje, že se vyřeší zásadní sporné body plánované
reformy.


